
Sub o 

G reu de crezut că încă mai există 

în România teatre sub o zodie 

fastă, care funcţionează în limitele 

normalităţii. Teatrul "Ovidiu" din 

Constanţa se află, după toate semnele, 

sub o asemenea zodie. Forurile locale, 

interesate de destinul acestuia, găsesc 

modalităţi de finanţare acceptabile. Dacă 

anul trecut bugetul alocat teatrului se ridi

ca la 2 000 650 000 de lei, în acest an el 

este chiar mai mare. "În plus, Primăria ne

a oferit peste 1 .000.000.000 de lei pentru 

construirea unor locuinţe pe care vrem 

să le dotăm cu tot ceea ce e necesar, aSt

fel încât colaboratorii noştri să se simtă 

bine stând în ele, iar pe noi să ne coste 

bună 
cât mai puţin şederea lor aici" - ne 

mărturiseşte cu mândrie directorul tea

trului, actorul Virgil Andriescu. 
În aceste condiţii, preocupările conducerii 

teatrului se pot îndrepta mult mai uşor 

spre calitatea repertoriului şi spre încer

carea de a aduce regizori şi scenografi 

cunoscuţi. În stagiunea 1 998- 1 999 au 

avut loc opt premiere, "toate, onorabile 

sau foarte bune" - ni se precizează. Au 

fost din când în când invitate pentru câte 

o reprezentaţie (în Hotel, respectiv 

Unde-i revolverul?) vedetele bucureştene 

Dan Condurache şi Horaţiu Mălăele. Du

pă o pauză de cinci ani, s-a reluat Festi

valul Internaţional "Săptămâna Teatrelor 

de Păpuşi." De 

asemenea, se inten

ţionează şi re

o r g a n i z a r e a  

Festivalului de T ea

tru Antic (întrerupt 

şi el din cauza lipsei 

banilor). Pentru a

ceasta s-a vorbit 

deja cu Silviu Pur

cărete - cel care va 

fi numit, de altfel, 

"patronul festi

valului", întrucât a 

mai realizat în 

cadrul unor ediţii 

trecute două spec

tacole: Legendele 

Atrizilor şi Hecuba, 

producţii de mare 

succes la critică, mai 

puţin la public (pen

tru simplul fapt că 

nu s-au jucat decât 

o singură dată). Nici 

măcar televiziunea 

n-a binevoit să le 

filmeze, motivând că 

aerul sărat al mării ar 

fi putut strica micro

foanele (reprezen

taţia desfăşurându

se pe plajă). 

Proiectele sunt mul

te şi, cu toată înţe

legerea finanţatori-

lor, nu tocmai uşor de pus în practică. 

Pentru că în clădire funcţionează, de fapt, 

trei instituţii (teatrul, Opera şi Filar

monica), zilele de repetiţii şi cele de spec

tacole se împart între ele, făcându-le con

vieţuirea destul de complicată. Mai mult, 

o posibilă renovare a sălii şi a scenei 

(aceasta presupunând şi înnoirea apara

turii tehnice) ar fi posibilă doar în măsura 

în care cele trei instituţii ar părăsi sediul 

pentru o perioadă de doi-trei ani. Există, 

e drept, şi o variantă mai convenabilă, 

mult aşteptată de actori: construirea din 

temelii a unui teatru modem utilat, cu 

500-700 de locuri, cu două-trei săli de 

spectacol, cu spaţii de repetiţii. Dacă ar fi 

suficienţi bani, lucrările nu ar dura mai 

mult de doi ani. Oricum, astfel de visuri 

nu împiedică mica trupă să-şi vadă de tre

buri. Se are în vedere chiar organizarea 

unei stagiuni estivale, cu tumee pe tot 

litoralul, deşi un asemenea demers - în 

condiţiile unei acerbe economii de piaţă -

devine destul de dificil, chiria unei săli de 

spectacol în staţiunile importante putând 

ajunge până la 7.000.000, chiar 9.000.000, 
în mijlocul verii. "Sunt sume aberante pe 

care nu ne permitem să le plătim câtă 

vreme nu avem certitudinea că putem 

umple 1 .500 de locuri, chiar avându-1 ca 

invitat pe Horaţiu Mălăele şi în condiţiile 

în care preţul biletelor noastre este de 

maximum 30.000 de lei. «Ciubucarii» pot 

face asta foarte uşor pentru că au măcar 

douăzeci de capete de afiş." 
În altă ordine de idei, dacă legea retroce

dării clădirilor se va aplica în curând, 

Teatrul de Păpuşi - secţie a "teatJ"Uiui 

mare" - riscă să-şi piardă sediul, acesta 

aparţinând Comunităţii greceşti din locali

tate. Nu se ştie ce se va întâmpla în 

asemenea cond iţii; deocamdată însă se 

joacă şase până la opt spectacole pe 

săptămână. Cei douăzeci de actori "tineri, 

foarte tineri şi mai puţin tineri - cum îi 

caracterizează directorul teatrului, actorul 

lulian Enache - s-au format unii pe alţii". 

Nu au regizor şi scenograf angajaţi, dar 

tot directorul precizează că "din punct de 

vedere financiar, colaborările cu regizorii 

şi scenografii nu ne încurcă, în schimb, 

spectacolele noastre au, în felul acesta, 
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şansa de a fi mai variate. Nu ne cantonăm 
într-o singură zonă". 
Fiind secţie a teatrului pentru adulţi, prin ur
mare depinzând din punct de vedere finan
ciar de acesta, e greu ca Teatrul de Păpuşi 
să aibă siguranţa deplină a realizării 
proiectelor pe care le propune: mai mult, 
deşi veniturile sale sunt mai mari decât ale 
Teatrului ,.Ovidiu", ele se duc la bugetul 
comun. Şi tumeele depind în mare măsură 
de teatrul mare, păpuşarii trebuind să 
împartă autocarul cu actorii de la Dramatic. 
Puţină lume ştie, poate, că la Constanta s-a 
înfiinţat şi o şcoală de teatru. Nu particu
lară, ci de stat Ea şi-a deschis porţile în 
anul 1 998, cu deosebire prin strădania 

• 

actorului Lucian Iancu, care a considerat 
că , .talentul nu a fost repartizat de 
Dumnezeu după buzunarele părinţilor. 
Aşa că m-am luptat să fie şi o facultate de 
arte în cadrul Universităţii Ovidiu". 
Demersurile pentru ca aceasta să ia fiinţă 
au durat patru ani, însă motivaţia iniţiato
rilor a fost atât de puternică încât, până la 
urmă, ei şi-au văzut visul cu ochii . . . Este 
nevoie în această parte a ţării nu numai 
de actori, dar şi de crainici lV sau de 
radio, prezentatori de spectacole etc. 
Prima serie de zece studenţi, la care s-au 
adăugat doi cu taxe, este formată numai 
din constănţeni. Vrem ca oamenii să fie 
legaţi de urbea noastră. Autonomia locală 

• 

1 nu trebuie să rămână o vorbă goală. 
1 Absolvenţii, aparţinând acestui oraş, nu 
1 vor mai fi simpli funcţionari dramatici care 1 fac naveta şi stau cu privirile aţintite spre 
i Capitală, unde li se pare că sunt adunate ! toate creierele, toată «crema». Încercăm 
J să creăm condiţii favorabile pentru ca 
' provincia să nu mai fie prăfuită şi anoni-

mă, ci să-şi poată afirma propria identitate 
prin propiile sale talente". 
Deocamdată, trebuie să mărturisesc că 
este primul loc întâlnit, în vremea din 
urmă, unde oamenii par mu�um�i de 
ceea ce înfăptuiesc şi optimişti în ceea ce 
priveşte viitorul. 

Marinela Ţepuş 

za scenez 

Bătălia pentru 
Dama cu camelii 

S -au împlinit 80 de ani de 
când, pe scena Teatrului 
Naţional, după strălu

citele creatii ale Aglaei Pruteanu 
şi Marioarei Voiculescu, o nouă 
generaţie dădea viată piesei lui 
Alexandre Durnas-fiul, prin 
Maria Filotti şi N. Băltăţeanu. 
Dar piesa Dama cu cam.e1ii 
avea să fie prezentată publicu
lui bucureştean al anului 1946 
într-un mod ciudat, ca o între
cere cunoscută sub numele de 
Bătălia pentru Dama cu 
camelii. 
Încă din primele zile ale lunii 
ianuarie, ziarele anuntau pre
miera piesei la Teatrul Mic, fos
tul teatru de deasupra cofetăriei 
Nestor de pe Calea Victoriei. 
Premiera a şi avut loc spre 
sf§rşitul lunii, rolul principal 
fiind interpretat de Eugenia 
Zaharia, în Arrnand Duval 
apărând Geo Maican, iar în 
Duval-tatăl, Aurel Ghiţescu. 
Textul spectacolului păstra ver
siunea originală; costumele 
erau moderne. Ţăcănitul 
poşetelor din care doamnele îşi 
extrăgeau batistele răsuna în 

1 sală la bătrâna melodramă, iar 1 
un ziar o prezenta pe interpretă 
printr-o caricatură cu trimitere la 
salcia plângătoare. 
Aproape în acelaşi timp cu 
Macbeth. al lui Ion Sava, în 1 
luna februarie, teatrul din 
Sărindar prezintă şi el Dama cu ' 
camelli, dar în costume de 
epocă şi cu textul adaptat de 
Alexandru Kiriţescu . Iată cum 
explica autorul adaptării viz
iunea sa, în articolul din pro
gramul teatrului: ,,Dumas-fiul s
a încumetat să atace un subiect, 1 1 până la el neexploatat, să 1 
încerce să-1 rezolve potrivit 1 
convingerilor şi sentimentelor 1 
sale, substanţei morale a epocii.  . 
Prin însăşi universalitatea sa, 1 
subiectul devine susceptibil de 1 
interpretare. Pot fi descoperite . 
noi aspecte psihologice în 1 
evolutia caracterului acestei 1 
femei. Pot fi prezentate noi 1 
motivări ale actelor sale, pentru 1 ca procesul reabilitării să devină 1 
valabil pentru generatiile de azi." j 
Aşadar, într-o seară când vântul 1 
răscolea peticele de zăpadă de 'j' 

. pe Sărindar, într-o sală plină . 

până la refuz, am asistat, de la 
galerie, la premiera melodra
mei. Spectacolul s-a bucurat de 
foarte mare succes, prevestind 
un lung şir de reprezentatii. 
În Marguerite apărea Elvira 
Godeanu, cu un joc pendulând 
între cochetărie şi interiorizare, 
G. Calboreanu îi dăruia marea 
lui fortă dramatică lui Duval
tatăl, iar rolul lui Arrnand Duval 
era interpretat de Mihai Po
pescu. 
După patru decenii, Doamna 
cu cam.elii lua loc din nou pe 
afişul Teatrului Mic, în regia 
Cătălinei Buzoianu, avându-i ca 
interpreti principali pe Valeria 
Seciu şi Gheorghe Visu. 
Regizoarea a estompat melo
drama, desfăşurând, prin tex
tele adăugate, o interesantă 
panoramă a epocii. 
Şi nu de mult, la Teatrul 
Naţional asistam la o nouă 
etapă a "bătăliei": spectacolul 
lui Răzvan Mazilu - o viziune 
inedită - plecând de la textul lui 
Dumas. 

Constantin Dinescu 
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